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امیرحس�ین خواج�وي| چندي پيش خبري با 
عنوان كشف چاه نفت در فرودگاه اهواز روي خروجي 
خبرگزاري ها ق��رار گرفت. موضوعي ك��ه بنا به گفته 
مسئولان، سابقه اي بسيار طولاني دارد. هرچند وجود 
حوضچه هاي نفتی در اراضی 284 هکتاری فرودگاه 
فعلی اه��واز از ضرورت های جابه جایی این فرودگاه به 
خارج شهر عنوان شده، اما به گفته مسئولان اداره كل 
فرودگاه های استان خوزس��تان، فرودگاه بين المللی 
فعلی اه��واز ظرفيت و گنجایش تقاضاه��ای پروازی 
فعلی را ندارد و ضروری اس��ت كه فرودگاه بين المللی 
جدیدی با وسعت اراضی بيش��تر و مجهز به امکانات 
پایانه باربری درخارج از محدوده شهر احداث شود. از 
طرف دیگر كارشناسان محيط زیست نيز آلودگی های 
زیس��ت محيطی و صوت��ی ناش��ی از ف��رود و ف��راز 
هواپيماها در فرودگاه فعلی اهواز در محدوده ش��هر را 
از ضرورت های جابه جایی فرودگاه به مکان دیگر عنوان 
مي كنند. ساخت فرودگاه جدید اهواز نخستين بار در 
زمان دولت احمدي نژاد مطرح شد و براساس مصوبات 
دور دوم سفر هيات دولت به این استان، انجام مطالعات 
ساخت فرودگاه جدید اهواز در دستوركار قرار گرفت. 
چندي بعد علي نيکزاد، وزیر وقت راه و شهرس��ازي در 
حاشيه بازدید از پروژه هاي عمراني استان خوزستان از 
توافق صورت گرفته ميان شركت فرودگاه هاي كشور و 
وزارت نفت درخصوص واگ��ذاري فرودگاه فعلي اهواز 
و زمين هاي اطراف آن به وزارت نف��ت در ازاي تامين 
هزینه ساخت و تجهيز فرودگاه جدید و تحویل آن به 
شركت فرودگاهي كشور خبر داد. موضوعي كه مورد 
تایيد مس��ئولان وزارت نفت و ش��ركت ملي مناطق 
نفتخيز جنوب نيز قرار گرفت. در همان ایام و در زمان 
مسئوليت محمود رسولي نژاد، مدیرعامل وقت شركت 
فرودگاهي كشور، مکان جدید فرودگاه اهواز در شرق 
این شهر و در كيلومتر 15بزرگراه خليج فارس جانمایي 
شد و بازه  زماني 6 ساله براي ساخت، تجهيز و افتتاح آن 
تعيين شد، ولي با گذشت بيش از 3 سال از این موضوع 
و روي كار آم��دن دولت جدید، هي��چ اقدامی در این 
زمينه انجام نشده و این پروژه در ميان زمين و آسمان 
گير كرده است. به همين منظور و براي آگاهي بيشتر 
از چند و چون ماجرا، »ش��هروند« به سراغ مسئولان 
ذیربط رفته تا شاید گوش��ه اي از مشکلات پيش روي 
این پروژه مشخص شود. پروژه اي كه به عنوان شاه كليد 

توسعه پایدار استان خوزستان به شمار مي رود. 
چهارمین فرودگاه پرتردد كشور

فرودگاه بين الملل��ي اهواز روزانه ب��ا 70 تا 80 پرواز 
داخلي و خارجي و 20 تا 30 پ��رواز عبوري به مقاصد 
ش��هرهاي ماهش��هر، آبادان و دزف��ول و درمجموع با 
جابه جایي بيش از 2ميليون و 70 هزار مسافر درقالب 
بيش از 18 هزار پرواز در سال، چهارمين فرودگاه كشور 
از لحاظ جابه جایي مسافر است. مدیركل فرودگاه هاي 
استان خوزستان در گفت وگو با »شهروند« ضمن بيان 
این مطلب گفت: »باتوج��ه به حجم بالاي جابه جایی 
مسافر، توسعه فرودگاه اهواز امري ضروري است و طبق 
مطالعات انجام گرفته، ظرفيت سالن فرودگاه حداقل 
باید 30 درصد افزایش پيدا كند.« این در حالي اس��ت 
كه فرودگاه اهواز با 284 هکتار مساحت در مقایسه با 
متوسط ميزان مساحت فرودگاه هاي كشوري كه 550 
هکتار است، در زمره فرودگاه هاي كوچک كشور قرار 

دارد. 
مهندس ناصر صف��اري محدودیت احداث باند دوم 
فرودگاه، تاكسي وي موازي، توسعه پاركينگ هواپيما، 
احداث پایانه هاي جدید، عدم توسعه در زمينه بازرگاني 
و صادرات محصولات غيرنفتي و احداث هتل در كنار 
مشکلات زیست محيطي و آلودگي صوتي را از عمده 
عوامل ل��زوم جابه جایی و احداث ف��رودگاه جدید در 

اهواز عنوان كرد و گفت: »مجموعه این عوامل به علاوه 
وجود ذخایر غني نفتي در محل فرودگاه فعلي اهواز و 
زمين هاي مجاور آن باعث شد كه درنهایت تصميم به 

جابه جایی این فرودگاه گرفته شود.«
فرودگاه جدید در زمیني به مساحت یک هزار 

و 240هكتار
صفاري با اش��اره به جانمایي محل احداث فرودگاه 

جدید اهواز در ش��رق این شهر 
گفت: »چند  س��ال قب��ل و در 
زم��ان دولت گذش��ته، زميني 
به مس��احت یک ه��زار و 240 
هکتار از طرف اداره كل مناطبع 
طبيعي به ش��ركت فرودگاهي 
كش��ور واگذار ش��د كه البته به 
دليل وجود معارضان، مشکلاتي 
را ب��راي م��ا به همراه داش��ت و 
درنهایت قرار شد زمين موردنظر 
جهت ساخت فرودگاه با صرف 
2 ميليارد و 300 ميليون تومان 
از تملک معارضان خارج ش��ود. 
براس��اس توافقات قبل��ي، براي 
ساخت فرودگاه باید وزارت نفت 

بودجه اي در اختيار قرارگاه خاتم قرار مي داد تا به عنوان 
پيمانکار پروژه، عمليات اجرایی آن را آغاز كند و پس از 
اتمام، آن را در اختيار وزارت راه و شهرسازي قرار دهد 
و درنهایت فرودگاه فعلي به وزارت نفت س��پرده شود. 
این درحالي اس��ت كه تاكنون فقط دیواركشي زمين 
فرودگاه جدید اهواز به طول 9 كيلومتر و با رقمي بالغ 
بر 1/5 ميليارد تومان انجام شده كه این رقم نيز از محل 

اعتبارات استاني توسط استانداري تامين شده است.«
ل��زوم س��اخت ف��رودگاه جدی��د اه��واز از زوایاي 
دیگري نيز حایزاهميت اس��ت. به عقيده كارشناسان 
امور اقتصادی، توس��عه حمل ونقل هوای��ی، در كنار 
حمل ونقل ریلی و آبي، یکي از اركان توسعه پایدار در هر 
منطقه اي به شمار مي رود. از همين رو استان خوزستان 
به دليل برخورداري از شرایط بسيار مناسب كشاورزي 
مي تواند بازارهاي هدف كشورهاي 
دوردست را به دس��ت گيرد، ولي 
به دليل نبود امکانات حمل ونقل 
و پایانه صادرات هوایي مجهز، این 
مهم تاكنون محقق نش��ده است. 
درآمد حاصل از صادرات غيرنفتي 
در صورت ساخت فرودگاه جدید 
اه��واز با توج��ه ب��ه ظرفيت هاي 
موج��ود اس��تاني از یک ط��رف و 
همچنين وجود ذخایر غني نفتي و 
استحصال آن در محدوده فرودگاه 
فعلي و زمين هاي پيراموني آن از 
طرف دیگر باعث خواهد ش��د كه 
نه تنها درآم��د حاصل از این منابع 
چرخه توسعه خوزستان را شتاب 
بخشد بلکه در س��طوح بالاتر، درآمد سرشاري را نيز 
نصيب كشور خواهد كرد. شاید به همين دليل است 
كه صفاري، احداث فرودگاه جدید اهواز را پروژه اي فرا 

استاني مي داند. 
فرودگاهي بین زمین و هوا

صفاري با اش��اره به اینکه مقرر ش��ده اس��ت طي 
جلس��ه اي با حضور نماین��دگان وزارت نف��ت، راه و 

شهرس��ازي و اس��تاندار خوزس��تان در این خصوص 
تصميم گيري ش��ود، گفت: »جلس��ات متع��ددي با 
استاندار داش��ته ایم و حتي خبر از حضور یک شركت 
چيني و تامين اعتبار از طری��ق فاینانس براي احداث 
فرودگاه جدید نيز مطرح شده است ولي براي حصول 
نتيجه ملموس جهت این پروژه باید در سطوح بالاي 
اجرایي كش��ور تصميم گيري ش��ود، باید نشس��تي 
با حض��ور وزراي نفت، راه و شهرس��ازي و مس��ئولان 
رده بالاي استاني و ش��ركت فرودگاهي كشور برگزار 
شود و هرچه س��ریع تر نسبت به آغاز عمليات اجرایي 
آن اقدام شود، ولي متاسفانه به رغم پيگيري هاي انجام 
شده توسط شركت فرودگاهي كش��ور، این مسأله به 
صورت جدي دنبال نمي ش��ود. این درحالي است كه 
هریک از طرفين از آمادگي كامل خود براي انجام این 
پروژه خبر مي دهند ولي در عمل اتفاق خاصي را شاهد 

نيستيم.«
با بي ميلي مسئولان براي تس��ریع در روند ساخت 
فرودگاه جدید اهواز به نظر مي رسد این پروژه استاني 
بين زمين و هوا گير كرده اس��ت. ب��ه گفته صفاري، 
»وزارت نفت اعلام مي كند كه اعتباري در دست ندارد. 
این در حالي است كه ما انتظار داریم همان طور كه به 
دیگر پروژه هاي مربوط به نفت اعتبار اختصاص داده 
مي شود، اعتباري نيز به پروژه فرودگاه اهواز اختصاص 
یابد. این موضوع درحالي از سوي مسئولان نفتي كشور 
مطرح مي ش��ود كه در صورت جابه جای��ی فرودگاه، 
درآمد حاصل از استحصال نفت موجود ذخایر نفتي در 
فرودگاه فعلي به راحتي این هزینه را جبران خواهد كرد 
و در درازمدت درآمد حاصله از فروش نفت و محصولات 
آن عواید مناس��بي را براي اس��تان و كل كشور دربر 
خواهد داشت و از طرف دیگر آسایش و رفاه حال بيشتر 

مردم را موجب مي شود.«
نیاز شركت نفت، به نفت فرودگاه فعلي

اما مسئولان ش��ركت ملی نفت خيز جنوب روایت 
دیگری از این ماجرا دارن��د. بنا به اعلام روابط عمومي 
شركت مناطق نفت خيز جنوب هيات دولت در جلسه 
مورخ 1387/9/27 در استان خوزستان با این موضوع 
موافقت و مصوبه آن را با عنوان »مطالعه امکان سنجي 
فرودگاه جدی��د اهواز با توجه به نياز ش��ركت نفت به 
فرودگاه قدیم« به وزارت راه وترابري )راه وشهرسازي( 
ابلاغ كرده و این مجموعه از طرف ش��ركت ملي نفت 
آمادگي خ��ود را براي تامين هزینه س��اخت فرودگاه 
جدید اعلام داش��ته اس��ت ولي تاكنون اقدام موثري 
جز واگذاري زمين براي ساخت فرودگاه جدید انجام 

نگرفته است. 
بي ش��ک وجود حوضچ��ه نفتي در ش��هر اهواز و 
منطقه فرودگاه فعلي این شهر به عنوان یکي از ذخایر 
مهم و اس��تراتژیک نفتي جنوب محسوب مي شود. 
مسئولان روابط عمومي شركت ملي مناطق نفت خيز 
جنوب در گفت وگو با »ش��هروند« با تاكيد بر اینکه 
خبرهاي منتش��ر ش��ده مبني بر »كشف حوضچه 
نفتي« كاملا غيرفني و غيركارشناسي است و ميدان 
جدیدي در اهواز یا حوالي فرودگاه كش��ف نش��ده 
اس��ت، افزودند: »ميدان نفتي اهواز به عنوان یکي از 
قدیمي ترین و بزرگترین ميادین نفتي كشور در  سال 
1338 كشف شد و در شمار ميادین فوق عظيم نفتي 
دنيا قرار دارد كه به لح��اظ جغرافيایي در زیر زمين 
شهر اهواز واقع شده اس��ت. توليد از این ميدان پس 
از كشف آغاز ش��د و تاكنون نيز ادامه دارد؛ لذا تاكيد 
مي شود كه عنوان »كشف چاه نفت« نيز اصطلاحي 
غيرفني و اشتباه است كه سهوا یا به دليل بي اطلاعي 
در رسانه ها مطرح ش��ده؛ چراكه چاه نفت از طریق 
حفاري احداث مي شود و راهي براي استخراج نفت 

از اعماق زمين است.«

د یار

 سرمایه گذاری چینی ها
 و قمی ها روی کروکودیل 

هيات فعالان اقتصادی استان گنسو چين در سفر 
خود به ایران از 2 منطقه كشاورزی قم بازدید كردند 
و با اس��تعدادها و توانمندی های كشاورزی قم آشنا 

شدند.  
به گزارش ایرنا، اعضای این هيأت عصر دوش��نبه 
به همراه تعدادی از مس��ئولان و كارشناسان استان 
ابتدا از »دهکده كش��اورزی و گردش��گری زیتون« 
در آزادراه قم - ته��ران و مزرعه زیتون فدک بازدید 
و در زمينه توسعه همکاری های كشاورزی بحث و 

تبادل نظر كردند. 
مدیرعامل شركت تعاونی كشت و صنعت »رویش 
مرتفع زیتون« در حاش��يه بازدی��د هيأت چينی از 
»دهکده كشاورزی و گردشگری زیتون« گفت: این 
دهکده به مس��احت 72 هکتار در یک طرح 5 ساله 

قرار است بوستان جنگلی كُروكودیل را بسازد. 
حامد حج��ازی اف��زود: مج��وز 10 ه��زار رأس 
كروكودیل را در این بوستان داریم كه در فاز نخست 
آن یک هزار رأس كروكودی��ل برای پایلوت پرورش 
داده می ش��ود و كلنگ س��اخت آن ني��ز به صورت 

رسمی در هفته دولت امسال به زمين زده می شود. 
وی هدف از راه اندازی این بوستان را جلوگيری از 
انقراض نسل این حيوان كه با آب و هوای قم سازگار 

است برشمرد و خاطرنشان كرد: بوستان كروكودیل 
در جهان یکی از پرجذابه تری��ن مراكز برای جذب 
گردشگر است كه درحال حاضر در »قشم« )استان 
هرمزگان( بوس��تانی با 40 رأس كروكودیل وجود 

دارد.  
وی با بي��ان این كه ای��ن دهکده 6 ماه اس��ت كه 
راه اندازی شده است، اظهار كرد: درحال حاضر بخش 
شيلات دهکده با 72 هزار ماهی كَپور درحال فعاليت 
است و مهرماه امسال این ماهی را برداشت می كنيم.  
مدیرعامل شركت تعاونی كشت و صنعت رویش 
مرتفع زیتون با بيان این كه راه ان��دازی این دهکده 
موجب اشتغال مستقيم 50 نفر شده است، گفت: در 
صورت راه اندازی كامل دهکده زیتون تا 600 نفر به 

صورت مستقيم در این جا مشغول به كار می شوند.  
حجازی همچنين خاطرنش��ان كرد: در قسمت 
گلخانه این دهکده 32 نوع بذر گل و ميوه از آكادمی 
كشاورزی چينی وارد ش��ده است كه پس از مرحله 
آزمایشی، گياهانی كه با محيط س��ازگاری داشته 

باشند به مرحله توليد می رسند.  
وی بخش دیگر این دهکده كشاورزی را باغ پسته 
با مساحت 13 هزار هکتار اعلام كرد و گفت: باغ پسته 
این مزرعه احيا و اصلاح ش��ده كه تا 3 سال آینده به 
محصول می رس��د، همچنين 14 هزار اصله درخت 
جدید برای فضای سبز غرس شده است و آبياری آن 

به صورت قطره ای انجام می شود.  
مدیرعامل شركت تعاونی كشت و صنعت رویش 
مرتفع زیتون ش��هربازی، بازارچه، فضای فرهنگی 
)مس��جد، كتابخانه و رصدخانه(، هتل و مجموعه 
ورزش��ی را از دیگر بخش های دهکده كش��اورزی و 

گردشگری زیتون برشمرد.  
وی پيش��نهادهای ارایه ش��ده به هيأت چينی را 
در زمينه های مشاركت در س��رمایه گذاری، خرید 
كروكودیل و پرورش و بازاریابی آن، انتقال بذرهای 
مناسب با آب و هوای منطقه، انتقال ماهيان زینتی 
جدید، س��اخت كارخانه فرآوری قارچ، پرورش كرم 
آرتيميا و اج��رای عمليات ش��وری زدایی مناطق 

كشاورزی اعلام كرد.  
سرپرس��ت هيأت اس��تان گنس��و چين نيز در 
حاش��يه این بازدیدها گف��ت: در ای��ن دو روزی كه 
وارد ایران ش��ده ایم استقبال خوب و صميمانه ای از 
ما شد و اميدواریم در بخش های گوناگون همچون 
كش��اورزی، تجاری و صنعتی تعام��ل و همکاری 
خوبی بين دو ط��رف ایجاد و خواس��ته های هر دو 
طرف محقق شود. »لی« در رابطه با سرمایه گذاری 
در بخش كروكودیل دهک��ده زیتون نيز اظهار كرد: 
با توجه به شرایط اقليمی استان قم، سرمایه گذاری 
روی كروكودیل به طورحتم می تواند بازده خوبی به 

همراه داشته باشد. 
نشس��ت همکاری ه��ای اقتصادی اس��تان های 
ق��م و گنس��و چين ني��ز با حض��ور مس��ئولان دو 
اس��تان، همچنين مقامات كش��وری و 200 نفر از 
سرمایه گذاران چينی روز یکشنبه گذشته در تالار 
معصوميه استانداری قم برگزار و نمایشگاه دو روزه 
سرمایه گذاری، توليد، كشاورزی و گردشگری استان 
گنسو چين در محل نمایشگاه دایمی قم افتتاح شد. 

 جراحی موفقیت آمیز 
دوقلوهای به هم چسبیده در شیراز

 با همت تيم جراحی پزش��کان دانشگاه علوم 
پزشکی ش��يراز، دوقلوهای به هم چسبيده اهل 
شهرس��تان لامرد، با موفقيت از هم جدا شده و 

زندگی دیگری را تجربه می كنند.  
به گزارش ایس��نا، صبح دوشنبه 20 مردادماه 
دكتر عل��ی بهادر، مس��ئول این تي��م جراحی 
جداسازی با بيان این كه محمد و رضا، هم اكنون 
6ماهگی خود را س��پری می كنند، گفت: از آغاز 
تولد این نوزادان، پزشکان دانشگاه علوم پزشکی 
شيراز وضع آنان را به دقت مورد بررسی قرار داده 
و با توجه به وضع به هم چس��بيدگی آنان، لازم 
بود مدتی برای اطمينان از موفقيت جداس��ازی 

زمان بگذرد.  
وی ادامه داد: ای��ن دوقلوها از ناحي��ه دیواره 
شکم، جناغ سينه، دیافراگم و كبد به هم متصل 
بودند كه سرانجام پس از 6ماه بررسی پزشکان، 
شرایط لازم برای عمل جداسازی فراهم شده و 
امروز این عمل با موفقيت در بيمارستان مرحوم 

محمد نمازی شيراز انجام شد.  
دكتر بهادر ح��ال كنونی ن��وزادان را مطلوب 
ارزیابی كرده و با بيان این كه هم اكنون به بخش 
ICU منتق��ل ش��ده اند، تصریح ك��رد: یکی از 
دغدغه های اصلی تيم پزش��کی، مشترک بودن 
كبد این دوقلوها بود كه در صورت این مش��کل، 
لازم بود كبد مش��ترک در بدن یک��ی از نوزادان 
باقی مانده و برای ق��ل دیگر، اقدام به پيوند كبد 

كنيم.  
مس��ئول تيم جداس��ازی دوقلوه��ای به هم 
چس��بيده افزود: پ��در و مادر محم��د و رضا نيز 
برای پيوند كبد خود به فرزندش��ان ابراز تمایل 
كرده بودند و همه ش��رایط برای انجام این عمل 
در صورت ضرورت، فراهم بود كه خوش��بختانه 
با توجه به منفک بودن كبد نوزادان، نياز به عمل 

پيوند اتفاق نيفتاد.  
دكتر بهادر با اشاره به پيش بينی 90درصدی 
موفقيت این عمل جراح��ی پيش از صبح امروز 
و موافق��ت خان��واده دوقلوها با انج��ام جراحی 
جداسازی فرزندانشان، گفت: این عمل 3 ساعت 
به ط��ول انجامي��د و حضور تيم پيون��د اعضای 
بيمارس��تان مرحوم نمازی و اس��اتيدی چون 
دكتر ملک حس��ينی، دكتر نيک اقباليان، دكتر 
صلاحی، دكت��ر كاظمی، دكتر س��هم الدینی، 
دكتر اقبال و دكتر شمسایی در این تيم پزشکی، 
پشتوانه مجرب قابل اطمينانی در انجام این عمل 

جراحی بود.  
وی تجربه پيوند را ازجمله دستمایه های این 
عمل جداس��ازی و حاصل همفکری تيم پيوند 
اعضای بيمارستان نمازی شيراز دانست و گفت: 
با توجه به موفقيت آميز بودن عمل جراحی، لازم 
اس��ت نوزادان دوقلو تا چند روز آینده در بخش 
ICU بستری باش��ند و به دليل مشترک بودن 
دیواره ش��کم، این بخش از بدن آنان نيز به مرور 

ترميم شود. 

انتصاب یک زن به عنوان معاون 
سیاسی فرمانداری نیکشهر

برای نخستين بار در 
سيستان وبلوچس��تان 
و در ادام��ه واگ��ذاری 
مسئوليت های سياسی 
ب��ه بان��وان، »نرگ��س 
محمدی محم��ودی« 
به عن�����وان مع���اون 

سياسی و اجتماعی فرمانداری شهرستان نيکشهر 
منصوب شد.   

به گزارش ایرن��ا، فرماندار نيکش��هر گفت: 
در راستای سياس��ت های دولت تدبير و اميد 
و تاكي��دات اس��تاندار سيستان وبلوچس��تان 
ب��رای بهره گيری از توانمندی ه��ای بانوان در 
مدیریت های سياس��ی، یکی از بانوان توانمند 
به عنوان معاون سياسی اجتماعی فرمانداری 

منصوب و مشغول به كار شد.  
»صاحب گل صالحی« اف��زود: توانایی زنان 
در پس��ت های حس��اس مدیریتی سيستان 
و بلوچس��تان ثابت شده و اس��تاندار تاكنون 
در چن��د انتص��اب توانس��ته ضم��ن معرفی 
توانمندی های زنان و كارآیی آنان موفق عمل 

كند.   
»نرگس محمدی محمودی« متولد 1359 
با مدرک كارشناس��ی حقوق از دانش��گاه آزاد 
اس��لامی واحد زاهدان و دارای سوابقی چون 
مسئول دبيرخانه ش��ورای تأمين شهرستان 
نيکشهر و كارش��ناس اداره كل منابع انسانی و 
تحول اداری استانداری سيستان و بلوچستان 

است.  
پي��ش از این برای نخس��تين بار ب��ا عنایت 
و توج��ه دولت تدبي��ر و اميد 2 نف��ر از بانوان 
سيس��تان و بلوچس��تان به عن��وان فرماندار 

منصوب شدند.  

فراخوان همکاری

نظ��ر ب��ه گس��ترد      گی فعالیت ه��ای روزنام��ه 
ش��هروند       و توجه ویژه مس��ئولان آن به وضعیت 
جای جای کش��ور، راه اند      ازی صفحه س��رزمین با 
هد      ف پرد      اختن به مش��کلات و معضلات مرد      م د      ر 
اس��تان ها د      ر د      س��تور کار قرار گرفت که د      ر این 
مسیر پرد      اختن به اقوام مختلف نیز د      ر سرلوحه 
کار ق��رار د      ارد      .براین اس��اس صفحه س��رزمین 
پنجره ای است به س��وی هر د      یار و د      ر این مسیر 
د      ست همکاری مسئولان، اس��اتید      ، کارشناسان، 
د      انش��جویان و اهل فن را به گرمی می فشاریم تا 
د      ر جهت پر بارتر کرد      ن آنچه پیش روی شما قرار 

د      ارد      ، بکوشیم.
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ساخت فرودگاه روي میدان نفتي
آنچه كه درمورد پيشينه فرودگاه فعلي اهواز جالب توجه است، ساخت این فرودگاه توسط 
مسئولان شركت نفت اس��ت.  به طوري كه بنا بر توضيحات روابط عمومي شركت مناطق 
نفت خيز جنوب، از آن جا كه شركت ملي نفت ایران همواره ارایه خدمات عام المنفعه را در 
كنار فعاليت هاي اصلي خود در دستوركار داش��ته است، به منظور توسعه و رونق شهري و 
رفاه شهروندان ساخت فرودگاه اهواز را در  س��ال 1347 آغاز و یک سال پس از تکميل، این 
فرودگاه را به سازمان هواپيمایي كشوري وقت تحویل داده است. با این توضيحات مشخص 
اس��ت كه در همان زمان نيز با علم به وجود بخشي از حوضچه نفتي شهر اهواز در محدوده 
فرودگاه فعلي كار ساخت این فرودگاه انجام شده است. حال با گذشت نزدیک به نيم قرن از 
ساخت فرودگاه اهواز نياز روزافزون به توسعه این فرودگاه با توجه به رشد جمعيت، تقاضاي 
بالاي سفر و ضرورت هاي توسعه حمل ونقل هوایي، امري اجتناب ناپذیر است. از طرف دیگر 
توس��عه غيراصولي ش��هر اهواز و قرارگرفتن فرودگاه فعلي در محدوده شهري، مشکلات 
زیست محيطي و ترافيک شهري را نيز دربر داشته است. با توجه به این مسائل و به علت وجود 
چاه ها و خطوط لوله در اطراف فرودگاه اهواز كه عملا امکان توسعه این فرودگاه را غيرممکن 
كرده است، شركت ملي مناطق نفت خيز جنوب با هماهنگي شركت ملي نفت ایران پيشنهاد 
جابه جایي فرودگاه فعلي اهواز را مطرح كرده است. پيشنهادي كه از زمان مطرح شدن آن 

تاكنون بيشتر در حد یک حرف باقي مانده است. 
هرچند استان خوزستان به عنوان دومين استان از نظر توليد ناخالص ملي شناخته مي شود 
و با برخ��ورداري از منابع غني زیرزميني و طبيعي و س��هم 26 درصدي صادرات غيرنفتي 
به عنوان سومين استان كشور سهم بسزایي از منابع درآمدي كشور را به خود اختصاص داده 
است، ولي با این همه گویي مشکلات و عدم رسيدگي به معضلات این استان، داستاني است 
كه پایاني براي آن وجود ندارد. مشکلات و محدودیت هاي فرودگاه فعلي و لزوم جابه جایي 
این فرودگاه به عنوان مهم ترین پایانه ارتباطي مركز این استان استرات ژیک به دیگر نقاط دور 
و نزدیک باید بيش از پيش مورد توجه مسئولان باشد. بي شک با درنظر داشتن پروژه اي با 
این درجه از اهميت و با توجه به محدودیت هاي مالي ناشي از كمبود منابع براي آغاز روند 
اجرایي آن باید مقامات بلندپایه كشوري در وزارت نفت و راه و شهرسازي با هماهنگي دیگر 
دستگاه هاي مسئول هرچه سریع تر اقدامات لازم در این زمينه را انجام دهند. در پایان لازم 
است از روابط عمومي اداره كل فرودگاه هاي استان خوزستان و شركت ملي مناطق نفت خيز 
جنوب كه ما را در تهيه این گزارش یاري كردند، قدردانی كنيم. اميدواریم این گزارش بتواند با 
انعکاس گوشه اي از مشکلات فرودگاه اهواز، مسئولان را نسبت به اهميت آن حساس تر كند.

رئيس اتحادیه صيادان اس��تان بوش��هر برخی اقليم
شركت های عمل آوری ميگو را متهم به احتکار این 
ماده غذایی ارزشمند كرد و گفت:  این شركت ها با 
ذخيره و احتکار ميگو باعث قحطی كاذب و افزایش 
بی رویه قيمت آن ش��ده اند.   »محم��د كارگر« در 
گفت وگو با ایرنا اف��زود: برخی صيادنماها در فصل 
ممنوع صيد كه هنگام تخم ری��زی و تکثير ميگو 
است، اقدام به صيد غيرمجاز می كنند و ميگوهای 
صيد شده را به شركت های عمل آوری می فروشند.  
وی گفت: این شركت ها با خریداری ميگوهای مولد 
آن را احتکار و ذخيره سازی می كنند تا پس از فصل 
صيد به چن��د برابر قيمت در اس��تان های دیگر به 

فروش برسانند.

  كارگ��ر بيان ك��رد: این س��ودآوری ب��الا برای 
ش��ركت های عمل آوری باعث آس��يب و كاهش 
ذخایر ميگو در دریا می ش��ود و در نتيجه صيادان 
با آزاد ش��دن صيد ميگو قادر به صيد ميزان زیادی 
نيس��تند. وی با اش��اره به نبود تع��ادل در عرضه و 
تقاضای ميگو در بازار گفت:  صيادان ناچارند برای 
تأمين هزینه های بالای صيادی ميگو كه برای آنان 
مقرون به صرفه نيست، آن را با قيمت بالا بفروشند 
و با ای��ن وجود باز هم هزینه ه��ای صيادی جبران 
نمی ش��ود.  رئيس اتحادیه صيادان استان بوشهر 

افزود: ش��ركت های عمل آوری ب��ه صورت هدایت 
شده به احتکار و ذخيره ميگو می پردازند و با ایجاد 
قحطی كاذب ميگو در اس��تان از حاصل دسترنج 

صيادان سود می برند. 
 كارگر گفت: 25 درصد از مردم اس��تان بوش��هر 
از طری��ق صيد و صي��ادی و صنایع مرتب��ط با آن 
امرارمعاش می كنن��د اما به دلي��ل كاهش ذخایر 
دریایی ازجمله ميگ��و، احت��کار و افزایش قيمت 
آن، صي��ادان قادر ب��ه تأمين هزینه ه��ای خود و 
بازپرداخت تسهيلات دریافتی از بانک ها نيستند.  

وی خاطرنشان كرد كه در این ارتباط مشاهده شده 
برخی صيادان به دليل بدهی های بالا ورشکس��ته 
ش��دند، بعضی روانه زندان ش��ده اند یا بانک، خانه 
صيادانی كه ت��وان بازپرداخت تس��هيلات خود را 
نداش��تند، مصادره كرده اس��ت.  كارگر افزود: باید 
همان گونه كه با محتکران كالا در بخش های دیگر 
مبارزه می ش��ود، با متخلفان و محتکران در بخش 

صيادی آبزیان نيز برخورد شود. 
وی گفت: از آن جا كه هزینه های صيد و صيادی 
مش��خص نبوده و قابل محاسبه نيست و قيمت ها 
در این بازار را عرضه و تقاضا و ش��رایط بازار تعيين 
می كند، تعيين قيمت ماهی و ميگ��و مثل مرغ و 

گوشت قابل برنامه ریزی نيست.  

احتکار میگو در بوشهر 

تاكنون فقط دیواركشي 
زمین فرودگاه جدید اهواز به 

طول 9 كیلومتر و با رقمي بالغ بر 
1/5 میلیارد تومان انجام شده 

كه این رقم نیز از محل اعتبارات 
استاني توسط استانداري 

تامین شده است 
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